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فدراسیون رأی 
داد، وزارت 
مخالفت کرد!

برانکو تنهاگزینه خارجی تیم ملی بود که 
به تیم عمان پیوست و حالا راه فدراسیون 

فوتبال ایران برای انتخاب سرمربی تیم ملی 
باید تغییر کند. در روزهای حضور تاج در 
فدراسیون فوتبال، اعضای هیئت رئیسه 

دور هم تشکیل جلسه دادند و به این نتیجه 
رسیدند که اگر قرار به حضور مربی خارجی 

باشد، برانکو بهتر است؛ چراکه فوتبال ایران 
را خوب می شناسد، درحالی که یک مربی 

خارجی جدید باید زمان زیادی را صرف 
شناخت از فوتبال ایران کند و ممکن است 
به این خاطر در یکی از ۴ بازی آینده ببازد 
و ایران برای صعود به جام جهانی با چالش 

جدی تری مواجه شود. با رفتن مهدی تاج، 
این سیاست کمی تعدیل شد...

آسیب کشاله ران، چالش 
همیشگی فوتبالیست ها

کشاله ران یک ناحیه درگیر در بدن برای فوتبالیست هاست 
که درمعرض آسیب قرار دارد و در صورت ضعف در این 

ناحیه و تحمل فشار، مشکل آفرین خواهد شد. دردها 
و آسیب های ناحیه کشاله ران یکی از مشکلات شایع 

فوتبالیست ها محسوب می شود و در حدود ٨ تا ١٨درصد 
فوتبالیست ها به این جراحت دچار می شوند. علت این امر، 
تغییر ناگهانی و سریع جهت حرکت به همراه چرخش ناحیه 
لگن و ران است که در این ورزش بسیار زیاد اتفاق می افتد. 

از لحاظ آناتومی، در این ناحیه عضلات شکمی، عضلات 
نزدیک کننده ران، عضلات خم کننده ران، مفصل ران و مفصل 

جلوی لگن ممکن است دچار آسیب شود. این آسیب ها 
باعث ایجاد دردهای مزمن ناحیه کشاله ران، طولانی شدن 

درمان و دورماندن ورزشکار از مسابقات و تمرینات و کاهش 
عملکرد فرد در زمین مسابقه می شود و در روش های جدید 

بر معاینه فیزیکی دقیق، شروع سریع درمان و نیز اصلاح 
تکنیک های نادرست حین تمرین تأکید زیادی می شود.

 نقش عضلات ناحیه مرکزی در کاهش آسیب

تحقیقات و تجربیات نشان می دهد قوی بودن عضلات 
ناحیه کمری لگن و شکم به عنوان یک ناحیه کلیدی در 
پیشگیری از آسیب های این ناحیه نقش عمده ای دارد. 

سفتی عضلات ناحیه باسن، سفتی عضلات بزرگ همچون 
سرینی بزرگ و میانی می تواند ایجاد درگیری ناحیه کشاله 

ران را بیشتر کند. درواقع سفتی این عضلات با محدودکردن 
چرخش مفصل ران، بار اضافی را به کشاله وارد کرده و 

باعث آسیب می شود و شیوه های جدید درمانی همچون 
سوزن زدن می تواند در برطرف کردن سریع نقاط ماشه ای 

عضلات سرینی میانی مؤثر باشد.

 جلوگیری از آسیب

فوتبال، ورزشی است که در آن بیشتر از پا استفاده می شود؛ 
بنابراین قوی کردن ماهیچه های پا برای فوتبالیست ها 

بسیار اهمیت دارد، همچنین این کار باعث جلوگیری از 
آسیب دیدگی می شود. ماهیچه های ناحیه کشاله ران، ٥ نوع 
هستند؛ ازجمله ماهیچه های بلند، کوتاه، بزرگ و باریک. همه 
این ماهیچه ها به پشت استخوان ران منتهی می شوند. این 
ماهیچه ها اجازه حرکت به کشاله ران را می دهند. تحقیقات 

نشان داده اند که آسیب دیدگی های وارده به کشاله ران 
باعث کمبود قدرت در این ماهیچه ها می شود و قوی کردن 

این ماهیچه ها از آسیب دیدگی ها جلوگیری می کند. 
باید دید که چه حرکات و ورزش هایی باعث قوی شدن 

ماهیچه ها می شود. گذاشتن یک توپ بین پا و فشار آوردن 
به آن، گذاشتن یک توپ بین زانوها و فشارآوردن به آن، 

ورزش دادن و کشیدن پا با کش و ورزش دادن به وسیله 
دستگاه، ازجمله ورزش های مفید است. 

لیگ برتر فوتسال بانوان به هفته های 
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حساسی رسیده است، روزهایی که برای 
سرمربیان تیم ها با استرس و فشار همراه 
است و هنوز هیچ تیمی به صورت قطعی 
به پلی آف صعود نکرده است و هر تیمی 
از ۵ تیم بالانشین،ممکن است در هفته 
پایانی از جمع ۴ تیم برتر جدا شودو از 
حضور در پلی آف بازبماند. تیم فوتسال بانوان 
هیئت فوتبال خراسان رضوی امسال با شعار «در 
مسیر افتخار» کار خود را در لیگ آغاز کرد و با 
توجه به بازیکنانی که جذب شدند و بودجه ای که 
اختصاص پیدا کرد، تیم به عنوان یکی از مدعیان 
قهرمانی شناخته شد؛ تیمی که در نیم فصل دوم با 
ــزرگ خــود توانست هفته ها  پیروزی های ب
صدرنشین لیگ باشد و بهترین خط حمله را در 
اختیار داشته باشد، اما از هفته بیستم ناگهان 
ورق برگشت و شاگردان شریف شکست سنگینی 
را در اصفهان برابر نامی نو با ۸ گل خورده تجربه 
کردند، بعد از آن در هفته بیست ویکم بازهم این 
شرایط بحرانی در تیم ادامه داشت و آن ها در خانه 
خود به سختی توانستند یک تساوی مقابل تیم 
انتهای جدولی شهروند ساری به دست آورند و از 
شکست فرار کنند. آن ها از ۶امتیاز ۲ هفته گذشته 
تنها یک امتیاز را توانستند کسب کنند و همین 
موضوع باعث شد از صدر جدول جدا شوند و به 
رده سوم سقوط کنند. هرچند چنین شرایطی را 
فاطمه شریف ابتدای لیگ برتر با ۲ شکست برابر 
مس و سایپا تجربه کرده بود، ولی خیلی سریع 
توانستند شرایط را تغییر دهند و دوباره به جمع 

مدعیان بازگردند.

 حذف یا بازگشت به صدر

تیم هیئت فوتبال خراسان رضوی درحال حاضر 
۲ موقعیت پیش رو دارد. اگر همچنان زهرا 
لطف آبادی روزهای بد خود را پشت سر بگذارد و 
گل های متعدد وارد دروازه این تیم شود و آسیب 
سارا شیربیگی جدی باشد، آن ها با خطر عدم 
صعود به پلی آف روبه رو می شوند. نماینده مشهد 
در هفته بیست ودوم در شیراز با پارس آرا بازی 
می کند، هفته بعد در خانه برابر تیم قعرجدولی 
هیئت شهرستان اصفهان به میدان می رود و در 
آخرین بازی که حکم فینال مرحله اول لیگ را 
دارد، باید در اهواز برابر ملی حفاری صف آرایی 
کند. آن ها برای باقی ماندن در کورس مدعیان و 
صعود به پلی آف باید دست کم یکی از این دیدارها 

را پیروز شوند، چون درصورتی که نامی نو ۳ بازی 
آینده خود را پیروز شود، می تواند حریف بسیار 
خطرناکی برای مشهدی ها باشد. شاگردان 
شریف می دانند که اگر بتوانند کامبکی رؤیایی 
داشته باشند و ۳ بازی پیش رو را پیروز شوند، 
می توانند در صورت لغزش مس و حفاری، دوباره 
در صدر قرار بگیرند و به عنوان تیم اول راهی 
پلی آف شوند. این ایده آل ترین حالت است و 

بهترین حالت میزبانی در پلی آف رقم می خورد.

 معادلات پیچیده برای رقیبان

مس با ۴۹امتیاز در هفته پیش رو بازی حساسی 
برابر تیم دوم جدول یعنی حفاری دارد. بهترین 
نتیجه برای مشهدی ها، شکست حفاری است 
تا بتوانند با پیروزی در شیراز به رده دوم صعود 
کنند. تیم حفاری که تیم دوم جدول است، کار 
سخت تری نسبت به حریفان دیگر خود در بالای 
جدول دارد و هر ۳ بازی پیش روی این تیم سخت 
و دشوار است. سایپا نیز در هر ۳ بازی باید به مصاف 
تیم های انتهای جدولی بــرود که پیش بینی 
می شود چندان موانع سختی برای نیلوفر اردلان 
نباشد. در بین تیم های بالانشین، شرایط برای 
نامی نو ویژه تر است. این تیم ۴۰ امتیاز دارد، 
رهیاب با ۲۹امتیاز پایین تر از این تیم قرار دارد و 
هیچ گاه به نامی نو نمی رسد، اما چین سری سعی 
دارد خود را در جمع ۴ تیم برتر پلی آف جای دهد 
و برای این کار باید بیشترین امتیاز را از بازی های 

خود دریافت کنند.

ترافيك سنگين در جاده مدعيان پلى آف
تيم فوتسال استان كمتر از 20 روز براى تعيين سرنوشت خود فرصت دارد

۰۴

  ورزش بانوان  

محرومیت قطعی 
ایران از میزبانی 
ACL در

حق خیلی
از داوران مشهد 
خورده شده است
گپى با خسرو امامى
 پيش كسوت داورى
فوتبال مشهد

۰۴۰۴

20
01
20

۱۳۹۸ دی   ۳۰
۲۴  جمادی الاول ۱۴۴۱ 
شـــــماره ۳۰۲۵

۶۰۴
۲شنبه

بازگشت
با شکست
پیام در شروع دوباره لیگ برتر والیبال
نتیجه را به شهرداری گنبد واگذار کرد

آرا
هر

  ش
ه |

ند
ش

خ
ن ب

س
ح

: م
س

عک

هیچ بهانه ای
باید ببریم

دو شنبه ها

با موسپیدان قضاوت

۱۹

جدول لیگ برتر فوتسال بانوان

امتیازتفاضلبازیتیم

۲۰۵۸۴۹مس رفسنجان۱

۲۰۶۰۴۸ملی حفاری۲

۲۰۶۶۴۷هیئت خراسان۳

۲۰۴۸۴۴سایپا تهران۴

۲۰۳۳۴۰نامی نو اصفهان۵

۲۲۹-۲۰رهیاب تهران۶

۷۲۷-۲۰پالایش نفت آبادان۷

۶۲۶-۲۰دختران کویر مس۸

۱۹۱۹-۲۰پویندگان فجر شیراز۹

۷۸۱۳-۲۰پارس آرا شیراز۱۰

۳۰۱۱-۲۰شهروند ساری۱۱

۱۰۳۴-۲۰هیئت اصفهان۱۲

هزینه های اضافههزینه های اضافه
از داوران مشهد پارسابه باشگاه هابه باشگاه ها

پیام در شروع دوباره لیگ برتر والیبال
نتیجه را به شهرداری گنبد واگذار کرد

دو شنبه ها
دو شنبه ها
دو شنبه ها
دو شنبه ها
دو شنبه ها
دو شنبه ها
دو شنبه ها
دو شنبه ها

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

با موسپیدان قضاوت

۱۹۱۹۱۹۱۹۱۹۱۹



۱۳۹۸ دی   ۳۰
۲۴  جمادی الاول ۱۴۴۱ 
شـــــماره ۳۰۲۵

روزنــــامــــه 
ـــید  شــــهر امـ
و زنــــدگــــی

۲شنبه

۰۲۰۳

۱۳۹۸ دی   ۳۰
۲۴  جمادی الاول ۱۴۴۱ 
شـــــماره ۳۰۲۵

۲شنبه
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رئال بدون رونالدو تيم تر شد
زيدان راه زندگى بدون CR7 را كشف كرد

زین الدین زیدان یک سال ونیم پس از 
جدایی رونالدو از رئال تیمی ساخته 
است که راه زندگی بدون گل های او 
را به خوبی یاد گرفته است. به گزارش 
آاس، رئال مادرید پس از جدایی 
کریستیانو رونالدو با ضعف آشکاری 
در گل زنی مواجه بود. فصل گذشته 
برای رئال، اسف بار سپری شد و این 
ــال۲۰۱۹ فقط  باشگاه در طول س
۱۰۰گل به ثمر رساند که فاصله ای 
آشکار با سال های گذشته داشت. 
پس از بازگشت زیدان در ماه مارس، 
او وعده داد که رئال مادرید متفاوتی 
در فصل ۲۰-۲۰۱۹ خواهیم دید و 
درنهایت همین اتفاق نیز رخ داد. 

مرد فرانسوی حالا فرمول زندگی 
بدون رونالدو را کشف کرده است 
و رئال او جسورانه برای کسب همه 
ــی رود. ســال۲۰۲۰  جام ها پیش م
برای رئال مادرید با ۴ برد متوالی 
ــال در ایــن بازی ها  شــروع شــد. رئ
۸ گل به ثمر رسانده و جالب اینکه 
هر ۸گل را مدافعان و هافبک ها به 
ند. بنزما، رودریگو و  ثمر رسانده ا
یوویچ در امر گل زنی ناکام ماندند، 
ولی بازیکنان دیگر در پست های 
متفاوت این نقیصه را برطرف کردند. 
در برتری ۳بر۰ مقابل ختافه، واران 
۲ گل زد و مودریچ نیز یک گل به 
ثمر رساند. در نیمه نهایی سوپرکاپ 

، رئــال با گل های ایسکو،  نیا اسپا
مودریچ و کروس توانست والنسیا 
را شکست دهد و در بازی برابر سویا 
نیز کاسمیرو زننده هر ۲ گل رئال 
بود. اگر در دوران حضور رونالدو، 
رئال به استاد فتح لیگ قهرمانان با 
گل زنی های متوالی او بدل شده بود، 
حالا زیدان از رئال تیمی ساخته است 
که ابتدا در دفاع به لطف درخشش 
کورتوا و مدافعان، خوب عمل می کند 
و سپس برایش مهم نیست که در 
حمله چه بازیکنانی حضور دارند. تیم 
زیدان به هر طریقی می تواند به گل 
برسد. در بازی مقابل سویا نوبت به 
کاسمیرو رسید تا مثل یک مهاجم 
عمل کند. زیدان از کروس و مودریچ 
خواسته بود که جای کاسمیرو را پر 
کنند و ستاره برزیلی این اجازه را 
نداشت تا مثل یک مهاجم ۹ کاذب 
در حملات شرکت کند. او به لطف 
آمادگی بدنی عالی اش، به موقع در 
دفاع حاضر می شد. کاسمیرو دبل 
کرد و حتی این شانس را داشت تا 
بقه  قی کم سا تفا ا هت تریک کند؛ 
برای یک هافبک دفاعی. از ۵۳گل 
رئال در فصل جاری، ۲۹ گل توسط 
، رودریگو، بیل،  مهاجمان (بنزما
وینیسیوس، یوویچ، هازارد و لوکاس 
واسکز) به ثمر رسیده است و ۲۴ 
فعان و هافبک ها  گل دیگر را مدا
ــال زیــدان  به ثمر رســانــده انــد. رئ
حالا دیگر به طور کامل فوق ستاره 
پرتغالی را به دست فراموشی سپرده

است. 

استقبال خاص مسى از ستين
ورود كيكه در روزهايى كه مسى گل زنى را فراموش كرده است

مهاجم بارسلونا همیشه استقبال خاصی 
از سرمربیان جدید خود در تیم کاتالانی 
داشته است. به گزارش آس، امسال سال 
پرگل لیونل مسی نیست. پس از یک 
آسیب دیدگی در شروع فصل، ۸ هفته 
طول کشید تا نخستین گلش را به ثمر 
برساند. این اتفاق در دیدار برابر سویا رخ 
داد و سپس توانست آمار ۱۲ گل در ۸ 
دیدار را به ثبت برساند. او در ۴ دیدار اخیر 
لالیگا تنها برابر آلاوس گل زنی کرد. ستاره 
بارسلونا برابر رئال سوسیداد، رئال مادرید 
و اسپانیول در گل زنی ناکام بود. به نظر 
می رسد مهاجم آرژانتینی دیگر نمی تواند 
برای کسب هفتمین توپ طلایش در این 
فصل رقابت کند، چون تاکنون ۱۳ گل به 

ثمر رسانده و ۲۶ امتیاز کسب کرده است 
و با چیرو ایمبوله صدرنشین، ۷گل و 
۱۴امتیاز فاصله دارد. در چنین شرایطی 
مسی در لالیگا برترین گل زن محسوب 
می شود. تصور اینکه مسی نسبت به 
سرمربی جدید تیم (کیکه ستین هفته 
گذشته به عنوان سرمربی بارسلونا معرفی 
شد) چه واکنشی نشان دهد، سخت است. 
این هفتمین سرمربی است که هدایت 
ستاره آرژانتینی را در باشگاه کاتالانی 
ز این فرانک  برعهده می گیرد. پیش ا
رایکارد، پپ گواردیولا، تیتو ویلانووا، تاتا 
مارتینو، لوییس انریکه و ارنستو والورده در 
این تیم حضور داشتند. مسی با گل زنی، به 
اغلب آن ها خوشامد گفت. ستاره آرژانتینی 

در نخستین بازی ویلانووا گل زنی کرد. او در 
سوپرجام۲۰۱۲ یک گل در پیروزی ۳بر۲ 
برابر رئال مادرید به ثمر رساند و در لالیگا در 
پیروزی ۵بر۱ برابر رئال سوسیداد توانست 
دبل کند. به همراه مارتینو در شروع فصل 
۱۵-۲۰۱۳ دبل کرد. بارسا در آن دیدار 
با ۷ گل لوانته را شکست داد. زمانی که 
انریکه اولین بازی اش را به عنوان سرمربی 
بارسلونا تجربه می کرد، مسی (فصل ۱۵-

۲۰۱۴) در پیروزی ۳بر۰ مقابل الچه دبل 
کرد. درنهایت در نخستین دیدار والورده، 
از روی نقطه پنالتی دروازه رئال مادرید را 
باز کرد. باید دید این اتفاق برای ستین هم 

می افتد یا نه.

  درخواست مسی از مدیران بارسلونا

برای خرید آگوئرو
لیونل مسی از مدیران بارسلونا خواسته 
است هرچه سریع تر برای خرید سرجیو 
آگوئرو، هم تیمی او در تیم ملی آرژانتین، 
م کنند. ستاره منچسترسیتی  ــدا ق ا
ر  بسیا عملکرد  خیر  ا هفته های  در 
درخشانی در ترکیب این تیم داشته 
است. این بازیکن در جریان تساوی 
۲بر۲ تیمش برابر کریستال پالاس موفق 
شد هر ۲ گل سیتیزن ها را وارد دروازه 
حریف کند و موفق شد از رکورد فرانک 
لمپارد عبور کند و با ۱۷۹ گل در رده 
چهارم برترین گل زن های تاریخ لیگ 
برتر انگلیس قرار بگیرد. او برترین گل زن 
غیرانگلیسی این رقابت ها نیز هست. 
همین موضوع باعث شده که لیونل 
مسی خواهان حضور هم وطن خود در 

نیوکمپ شود. 

«ربیچ» ناجی میلان شد
ربیچ در لحظات پایانی توانست پیروزی را برای میلان مقابل اودینزه به ارمغان 
بیاورد. میلان عصر دیروز در هفته بیستم سری آ ایتالیا برابر اودینزه قرار گرفت 
و توانست ۳بر۲ میهمانش را شکست دهد. گل نخست بازی با اشتباه دوناروما 
توسط ینس استرایگر لارسن در دقیقه۶ به ثمر رسید. دروازه بان میلان برای 
مهار توپ به بیرون از محوطه جریمه رفت، اما توپ به بازیکن حریف رسید و او 
به راحتی دروازه میزبان را باز کرد. در ادامه توپی از خط دروازه ها رد نشد. در نیمه 
دوم، میلان توانست نتیجه را جبران کند. آنته ربیچ در دقیقه۴۸ بازی را مساوی 
کرد و سپس تئو ارناندز گل پیروزی تیمش را به زیبایی به ثمر رساند. بااین حال 
اودینزه ناامید نشد و کوین لاسنیا در دقیقه۸۷ دوباره بازی را مساوی کرد. در 
لحظات پایانی بازی، ربیچ گل پیروزی روسونری را به ثمر رساند تا ۳امتیاز بازی 

به میزبان برسد.

خامس در مادرید ماندگار شد

باشگاه رئال مادرید به انتقال خامس رودریگز به باشگاهی دیگر به صورت قرضی 
تمایل ندارد. روزنامه «مارکا» خبر داد چند باشگاه برای جذب خامس رودریگز، 
هافبک کلمبیایی رئال مادرید، پیشنهاد داده اند و قصد داشتند او را قرض 
بگیرند. با سابقه حضور قرضی خامس در بایرن مونیخ، باشگاه ها تصور می کردند 
رئال مادرید دوباره او را قرض خواهد داد، اما این باشگاه اعلام کرده هافبک 
بیست وهشت ساله اش را قرضی به تیم دیگری نخواهد داد. خامس در بازگشت از 
بایرن شروع خوبی در رئال داشت، اما مصدوم شد و این مصدومیت بدموقع او را از 

ترکیب کهکشانی ها دور کرد.

شکست سنگین کلینزمن مقابل بایرن

بایرن مونیخ در اولین بازی از نیم فصل دوم بوندس لیگای آلمان موفق شد تیم 
هرتا برلین را با نتیجه سنگین ۴ بر ۰ شکست دهد. شاگردان یورگن کلینزمن در 
تیم برلینی امیدوار بودند که با تدابیر مربی نام آشنای خود مقابل باواریایی ها 
عرض اندام کنند که تلاش آن ها فقط یک نیمه نتیجه داشت و تیم مونیخی در 

نیمه دوم موفق شد دروازه میزبان خود را گل باران کند. 

فوتبال جهان

شکست عجیب مس رفسنجان در دسته یک
هفته بیستم مسابقات لیگ دسته اول فوتبال، از ساعت۱۴ دیروز با ۵ دیدار 
پیگیری شد. در بازی های دیروز جدال داماش گیلانیان با ملوان و فجرسپاسی 
با استقلال خوزستان با تساوی بدون گل به پایان رسید. مس رفسنجان که در 
صدر جدول لیگ دسته اول فوتبال جای دارد، در خانه خود با نتیجه دوراز انتظار 
۲بر۱ مغلوب قشقایی شیراز شد. دیگرتیم کرمانی یعنی مس نیز با یک گل از 
سد آرمان گهر گذشت و شهرداری تبریز مقابل میزبان خود خوشه طلایی ساوه 
با نتیجه ۲بر۱ مغلوب شد. با این نتایج، مس رفسنجان با شکست عجیبی که 
در مقابل تیم چهاردهم جدول متحمل شد، با یک بازی بیشتر نسبت به سایر 

مدعیان در صدر جدول باقی ماند.

ACL محرومیت قطعی ایران از میزبانی در

یکی از منابع معتبر عربی اعلام کرد که کنفدراسیون فوتبال آسیا حکم 
عدم میزبانی تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان آسیا را تأیید کرده است. 
سایت ارم نیوز اعلام کرده است که دفتر اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
توصیه کمیته مسابقاتAFC را برای برگزارنشدن هرگونه مسابقه در ایران 
را تا اطلاع ثانوی تأیید کرده است. درحالی که هنوز سایت کنفدراسیون 
فوتبال آسیا این خبر را اعلام نکرده است، منابع عربی یکصدا از تصمیم 
نهایی کمیته اجرایی در تصدیق مشورت کمیته مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا خبر داده اند. بااین وصف برگزاری مسابقات خانگی ۴ تیم ایرانی حاضر 
در مسابقات (پرسپولیس، سپاهان، استقلال و شهرخودرو) باید در زمین 

بی طرف انجام شود. 

پیشنهاد هنگفت تراکتور به مهاجم ژاپنی!

سایت بلژیکی voetbalbelgieاز پیشنهاد خیره کننده تراکتور به یوما 
سوزوکی خبر داد. مهاجم ژاپنی که در تیم کاشیما نیز بازی کرده و با این 
تیم قهرمانی در لیگ قهرمانان را به دست آورده است، در تیم سنت ترویدن 
بازی می کند و عملکرد خوبی نیز در این تیم داشته است. اخیرا باشگاه تراکتور 

پیشنهادی پنج میلیون یورویی به این بازیکن ارائه داده است. 

فوتبال ایران

خودمان بهانه دست AFC داديم 
دادكان: مى خواهند براى بازى ايران و بحرين مشكل ايجاد كنند 

رئیس سابق فدراسیون فوتبال می گوید 
مسئولان AFC با ترفندِ گرفتن میزبانی 
از نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا 
به دنبال این هستند که بازی ایران و بحرین 
در مقدماتی جام جهانی در کشور ثالث برگزار 
شود.  محمد دادکان با اشاره به اینکه چند وقت 
پیش تذکرات لازم را دراین باره به فدراسیون 
فوتبال و مسئولان برگزاری مسابقات داده 
ــاره این  است، گفت: یک ماه ونیم قبل درب
موضوع صحبت کرده و گفته بودم وقتی ۵ 
هفته لیگ تعطیل می شود و مسئولان فوتبال 
کشور می گویند به خاطر امنیت، بازی ها را 
لغو کرده اند، این مسائل دلیلی می شود که 
مسئولان AFC از آن به عنوان بهانه استفاده 
کنند تا مشکلاتی را برای فوتبال ما ایجاد 
کنند. ما در درجه اول خودمان چنین مشکلی 
را درست کردیم و گفتیم در ورزشگاه های ما 
امنیت وجود ندارد و بازی ها را به همین خاطر 
لغو کردیم. در آن زمان مدیران باشگاه ها کجا 
بودند که بگویند بازی ها را لغو نکنید و بگذارید با 
تعداد تماشاگر کم بازی کنیم؟ نباید با این گونه 
حرف ها و تصمیم ها گزک به دست کمیته 
مسابقات AFC می دادیم.  وی افزود: آن ها که 
تصمیم گرفتند نمایندگان ایران برابر رقبا در 
لیگ قهرمانان آسیا میزبانی نکنند، هدفشان 
تنها این نیست، آن ها به دنبال این هستند که 
در دیدار ایران برابر بحرین مشکل ایجاد کنند؛ 
چون بحرین با ایران هم گروه است و می خواهند 
کاری کنند که تیم ملی بحرین برای بازی به 
تهران نیاید. الان نباید به فکر موضوع باشگاه ها 
باشیم، بلکه از الان باید به فکر چاره باشیم که 
در ۲ دیدار حساس مقدماتی جام جهانی 
تیم ملی بتواند از رقبای خود میزبانی کند. 
آن هایی که تصمیم گرفتند باشگاه های ما 
میزبان نباشند، هدفشان همان بازی های 
مقدماتی جام جهانی است؛ چون می خواهند 
از گروه ما بحرین و عراق به دور بعد صعود 
کنند. باشگاه های ما هیچ کدام نمی توانند 
در آسیا به قهرمانی برسند، چون واقعا کار 
سختی است، اما تیم ملی ما شانس دارد به 
جام جهانی برود و مردم ایران را خوش حال 
کند.  وی در پاسخ به این سؤال که آیا تصمیم 
کمیته مسابقات کنفدراسیون فوتبال آسیا را 
سیاسی قلمداد می کند یا خیر، گفت: بله! این 
تصمیم سیاسی است، چون کشور ما امنیت 
دارد و بازی های خیلی مهمی را هم می تواند 
برگزار کند، اما ما خودمان با کج اندیشی ها به 
رقبا گزگ دادیم. الان هر تیمی به ایران بیاید، 

ــازی اش برگزار می شود و  به نحو احسن ب
مشکلی وجود ندارد. آن ها که چنین تصمیمی 
گرفتند، از نابخردی های خودمان استفاده 
می کنند. ما لیگمان را ۵ هفته تعطیل کردیم 
و الان همین مسئله باعث شد رقبا سوء استفاده 
کنند و میزبانی را از باشگاه های ایرانی بگیرند. 
باز هم تأکید می کنم فدراسیون فوتبال و 
وزارت ورزش باید بدانند هر کاری الان در 
کنفدراسیون فوتبال آسیا انجام می شود، برای 
این است که میزبانی برابر بحرین و عراق را از 
ایران بگیرند. آن ها به فکر لیگ قهرمانان آسیا 
نیستند و هدفشان مقدماتی جام جهانی است. 
الان نکته ای که فوتبال ایران را با خطر مواجه 
کرده، مقدماتی جام جهانی است.  رئیس 
پیشین فدراسیون فوتبال در بخش دیگری 
از صحبت هایش درباره اینکه گفته می شود 
به خاطر ضعف در گرفتن کرسی در کمیته های 
کنفدراسیون فوتبال آسیا فوتبال ایران متضرر 
شده است، گفت: بله! همین طور است. من هم با 
این موضوع موافق هستم. اگر پست های مهم را 
به دست می آوردیم، الان شرایط فرق می کرد.  
دادکان در پاسخ به این سؤال که آیا تهدید 
کناره گیری نمایندگان ایران از لیگ قهرمانان 
آسیا تصمیم درستی است یا خیر، اظهار کرد: 
وقتی اعتراض می کنیم، تأثیر دارد. اینکه آن ها 
اعتراض ما را بپذیرند یا خیر، مسئله دیگری 
است. در دوره مدیریت من می خواستند یک 
داور عرب را برای بازی تیم ملی انتخاب کنند 
که من گفتم اگر این داور انتخاب شود، ما تیم 
را به زمین نمی فرستیم، همین موضوع هم 
سبب شد داور مسابقه را تغییر دادند.  وی در 
پاسخ به این سؤال که شرکت نکردن در لیگ 
قهرمانان آسیا چه تبعاتی برای فوتبال ایران 
به همراه خواهد داشت، گفت: شما وقتی 
تصمیم می گیرید، باید تبعات آن را بپذیرید. 
احتمال دارد ما را جریمه کنند یا حتی یکی دو 
باشگاه ما را محروم کنند، اما شما وقتی داخل 
یک استخر می پرید، قاعدتا خیس می شوید، 
ولی به نظر من خیلی دیر دراین زمینه اقدام 
کردیم.  وی در پایان درباره اینکه آیا مهدی 
تاج به عنوان عضو کمیته اجرایی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا می تواند کمکی به فوتبال ایران 
بکند یا خیر، گفت: آقای تاج باید تلاشش 
را انجام دهد و فدراسیون هم باید تلاش کند 
که این رأی برگردد. اگر این رأی برنگردد، 
ترفندی که آن ها به دنبالش هستند تا بازی 
ایران و بحرین را به خارج از ایران منتقل کنند،

اجرا می شود. 

باشگاه پاری سن ژرمن در تلاش است 
که پپ گواردیولا را برای جدایی 
به  پیوستن  و  منچسترسیتی  از 
این تیم در تابستان آینده قانع 
کند. گواردیولا تا پایان فصل 
آینده با سیتی قرارداد دارد، 
یادی مطرح  اما صحبت های ز
شده که این آخرین فصل حضور 
او در ورزشگاه اتحاد است. او 
از زمان حضور خود در این تیم 
جام   ۷ تابه حال   ۲۰۱۶ سال در 
قهرمانی برای سیتی به ارمغان آورده

است.

گواردیولا

فدراسیون فوتبال عمان اعلام کرد که 
با برانکو ایوانکوویچ، سرمربی کروات، 
به توافق نهایی رسید. بنا بر اعلام 
احمد الفارسی، عضو فدراسیون 
عمان، قرار است برانکو دوشنبه 
هفته آینده به همراه کادر فنی اش 
به این کشور برگردد تا به صورت 
رسمی کارش را آغاز کند. برانکو 
ایوانکوویچ بعد از جدایی از 
پرسپولیس و قبول هدایت الاهلی 
عربستان، حضوری کوتاه مدت در 
این کشور داشت و در ماه های اخیر 

اصلی ترین گزینه نیمکت کشورمان بود.

برانکو

مدافع تیم فوتبال استقلال حداقل 
دوسه هفته از تمرینات این تیم دور 
خواهد بود. عارف غلامی از ناحیه 
مصدومیت  دچار  همسترنیگ 
شده و به نظر می رسد دست کم 
ینات آبی پوشان  ۲۰ روز از تمر
دور خواهد بود. تیم استقلال 
AFC  برای  منتظر اعلام برنامه
در  و  است  الکویت  با  ی  باز
نمایندگان  ی  کناره گیر صورت 
ایران از این مسابقات باید خود 
را برای دیدارهای آتی در لیگ برتر 

آماده کند.

عارف غلامی

هزينه هاى اضافه
به باشگاه ها ضربه مى زند

عنايتى: سازمان ليگ بايد پيش بينى اين شرايط را مى كرد

لیگ  فوتبال  بت های  قا ر بیستم  هفته 
دسته اول کشور، دیروز با لغو ۳ مسابقه 
پیگیری شد. در یکی از بازی های دیروز، تیم 
سرخپوشان که با کادر فنی جدید و مشهدی 
خود در ۲ هفته گذشته ۴امتیاز کسب 
کرده است، باید به میهمانی گل ریحان 
می رفت که این بازی به خاطر بارش برف و 
شرایط نامساعد جوی لغو شد. سرمربی 
سرخپوشان پاکدشت پس از لغو دیدار 
تیمش با گل ریحان البرز می گوید سازمان 
لیگ باید پیش بینی وضعیت آب وهوایی را 
می کرد تا باشگاه ها متحمل هزینه اجباری 
نشوند. رضا عنایتی که به نوعی مالک این 
باشگاه نیز محسوب می شود، دراین باره 
گفت: متأسفانه ما به دلیل شرایط نامساعد 
جوی باید امروز (دیروز) هم در اردو بمانیم 
و این مسئله مشکلاتی را برای ما ایجاد 
کــرده اســت. او ادامــه داد: درحال حاضر 
حتی نرم افزارهای ابتدایی پیش بینی هوا 
نیز دردسترس است و از چند روز قبل 
مشخص بود امروز هوای استان های تهران 
و البرز برفی خواهد بود؛ بنابر این می شد این 
بازی را به فردا (امروز) موکول کرد تا به هر 
۲ باشگاه سرخپوشان و گل ریحان هزینه 
اضافی تحمیل نشود. سرمربی سرخپوشان 
پاکدشت در پایان گفت: درحال حاضر 
وضعیت اقتصادی جالب نیست و به نظر 
من سازمان لیگ می تواند با پیش بینی 
درست شرایط کاری کند که باشگاه ها با 
هزینه های اضافی در این شرایط روبه رو 

نشوند و امیدوارم برای دیدارهای بعدی، 
این اتفاق رخ ندهد تا رقابت ها با برنامه ریزی 
بهتری برگزار شود. کارکردن برای بخش 
خصوصی، سختی های خاص خودش را 
دارد که به کمک خدا آن ها را حل می کنیم؛ 
تفاقات این مدلی  ولی بعضا مسائل و ا
شاید در نگاه اول ساده به نظر بیاید، ولی

هزینه های پنهان و البته سنگینی 
را هــم روی دوش ما 

می گذارد. 

حمله خلعتبرى
به منتقدان كرانچار

خلعتبرى: خجالت بكشيد، كرانچار از پدرتان هم بزرگ تر است

 محمدرضا خلعتبری به مصاحبه های رضا 
شکاری و علی شجاعی علیه زلاتکو کرانچار 
واکنش نشان داد. خلعتبری دراین باره گفت: 
دیــدن مصاحبه های ۲ بازیکن جــوان که 
اول راه هستند و نحوه تفکر و حرف زدنشان، 
خیلی ناراحتم کرده است. آقای شکاری گفته 
شب ها می دیدیم کرانچار از اردو می رفت، اما 
نمی دیدیم برگردد. آیا او بازیکن 
ــوده یا نگهبان هتل  ب
ل  مسئو ــا  یـ

حراست تیم امید؟ یعنی تا ساعت یک شب 
بیدار بوده و در لابی می نشسته تا ببیند کرانچار 
وارد محل اردو می شود؟ آیا بازیکنی که تا پاسی 
از شب بیدار بماند و بخواهد در کار سرمربی اش 
فضولی کند، حرفه ای است؟ آیا بازیکن حق 
دارد بگوید کرانچار تاکتیک بلد نبود؟ آقای 
کرانچار سرمربی من بوده و یک مربی کاربلد 
و متواضع است، دیگر هم قرار نیست در ایران 
کار کند یا این مصاحبه را بخواند، اما انصاف 
حکم می کند حقیقت را بگویم. خلعتبری 
ادامه داد: کرانچار سال ها مربی دیناموزاگرب 
بوده است و چند عنوان قهرمانی دارد، حالا 
آمده از آقای استیلی که هم صنف خودش 
است، گلایه کرده، به ما بازیکنان ربطی ندارد 
در بحث بزرگ تر ها مداخله کنیم. مگر بچه 
در بحث پدر ومادرش دخالت می کند؟ آقای 
استیلی بزرگ این فوتبال است و نیازی به 
قیّم زیر ۲۳سال ندارد، اینکه آقای استیلی با 
مجیدی و کرانچار اختلاف نظر داشته باشد، در 
فوتبال کاملا طبیعی است و بهتر است بچه ها 
جای پاچه خواری به کار خودشان بپردازند و 
کم کاری و ضعف فنی شان را به بزرگ تر ها ربط 
ندهند. خلعتبری گفت: این دو تا بچه گفته اند 
کرانچار اصلا حالت عادی نداشت. خب این ها 
از فردا به جای فوتبال، بروند مطب باز کنند و 
به درمان مشغول شوند، چون از روی چهره 
متوجه می شوند چه کسی حالت عادی ندارد. 
آقایان! خجالت بکشید، کرانچار از پدرتان هم 
چند سال بزرگ تر است. این طوری حرمت 

بزر گ تر را حفظ می کنید؟ 

یانگی، جنگ های 
زیادی در کنار هم 

جنگیدیم 
و خوش حالم که 

در خیلی از آن ها 
روی تو حساب باز 

می کردیم. 
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چالش های زیادی 
در پیش است

و ما همیشه 
بیشتر 
می خواهیم
 برای شما!
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خداحافظ اسطوره

س
تو

ون
یو

و  پرسپولیس  باشگاه  تصمیم  طبق 
محمدحسن انصاری فرد پیراهن شماره۷ 

این تیم به احترام علی پروین، اسطوره 
این باشگاه، برای همیشه بایگانی 
شد و دیگر در اختیار بازیکنی قرار 
نخواهد گرفت. این پیراهن پس 
از خداحافظی علی پروین یکی 
از شماره های جنجالی در باشگاه 
پرسپولیس بود. بازیکنانی چون 

حمید استیلی و حامد کاویانپور 
نیز آن را در اختیار داشتند، اما هرگز 

نتوانستند توانایی واقعی خود را با 
پیراهن علی پروین ارائه کنند.

علی پروین

سایت «اسپورت» عراق مدعی شد که 
مسئولان باشگاه پرسپولیس حتی پول 

بلیت بازگشت بشار رسن از دبی به 
تهران را نیز پرداخت نکردند و او 
از جیب خودش آن را پرداخت 
کرده است. او هنوز مطالباتش 
در این فصل را دریافت نکرده، 
به همین خاطر مهلت ده روزه به 
آن ها داده تا حقوقش را بپردازند. 

به  امروزش  مصاحبه  در  رسن 
پرسپولیسی ها هشدار داد که در 

صورت پرداخت نشدن مطالباتش، این 
باشگاه را ترک می کند.

بشار رسن

دروازه بان بزرگ تاریخ فوتبال اسپانیا در 
به  زمستان تصمیم می گیرد  پایان 

فعالیت ورزشی ادامه دهد یا برای 
همیشه کفش هایش را بیاویزد. 
ایکر کاسیاس در ماه مه۲۰۱۹ دچار 
حمله قلبی شد. شدت کسالت 
وی به حدی بود که پزشکان به 
فعالیت  به  کردند  توصیه  وی 
حرفه ای خود در فوتبال خاتمه 

دهد. از طرفی، همسر وی گرفتار 
کاسیاس  و  شد  سرطان  بیماری 

سی وهشت ساله مجبور شده است 
دست از بازی بکشد.

کاسیاس

یور هنوز عالی نیست
اوله گنار سولسشر پیش از دیدار لیورپول و 
منچستریونایتد با طعنه زدن به یورگن کلوپ 

و تیمش، تنش را افزایش داد.

روزنامه اکسپرس

دوران ستیِن
این روزنامه به شروع کار کیکه ستین در 
بارسلونا اشاره دارد و در مطلبی به این 

موضوع پرداخته است.

روزنامه موندو

چهره صدرنشین
ید با درخشش کاسمیرو موفق  رئال مادر
شد سویا را از پیش رو بردارد و صدرنشین 

لالیگا شود.

روزنامه مارکا

ترسناک
یو  هت تریک چیرو ایموبیله به برتری لاتز
یا کمک کرد. بیانکوچلستی  برابر سمپدور

برای مدعیان ترسناک شده است.

روزنامه کوریره

مثلث اسکودتو
جنگ برای قهرمانی؛ ساری برابر پارما، کونته 
برابر لچه و اینزاگی که به یازدهمین برد 

متوالی رسید.

روزنامه گاتزتا

جنگ بر سر دوبنده 
غول هاى ايران به دنبال بليت توكيو 

۶ ماه تا المپیک توکیو باقی مانده و کشتی 
به عنوان پرامیدترین رشته، مثل همیشه زیر 
ذره بین است. بعد از پشت سرگذاشتن جام 
تختی به عنوان مرحله اول انتخابی و مسیر 
اصلی برای رسیدن به تیم ملی و همچنین 
در  ن  کشتی گیرا برخی  محک خوردن 
تورنمنت ایتالیا، حالا شاید کمی شفاف تر 
ــاره ترکیب تیم ملی در توکیو  بتوان درب
صحبت کرد. شاید از همین حالا بتوان در 
دوسه وزن، نفر اعزامی به المپیک را هم 
حدس زد؛ به ویژه در ۲ وزنی که سهمیه 
المپیک به دست آمده است، اما در برخی 
اوزان همچنان گره کوری وجود دارد که 
غلامرضا محمدی امیدوار است بتواند در 

تورنمنت های پیش رو آن ها را باز کند. 

  ۵۷ کیلوگرم؛ اطری از حالا المپیکی

است؟ 
با خداحافظی حسن رحیمی، دارنده مدال 
برنز المپیک ریو، تنها سبک وزن شاخص 
ایران در سال های اخیر رضا اطری بوده که 
حالا دیگر یک کشتی گیر باتجربه به حساب 
می آید. با اینکه اطری نتوانست در مسابقات 
جهانی۲۰۱۹ روی سکو برود، سهمیه را با 
قرارگرفتن بین ۵ کشتی گیر برتر کسب 
کرد و حالا با خیالی راحت خودش را برای 
المپیک آماده می کند. این آزادکار سبک وزن 
هم از جام تختی معاف بود و هم در تورنمنت 
ایتالیا حضور نداشت. به نظر می رسد کادر 
فنی انتخاب نهایی خود را در سبک وزن 
انجام داده و از رضا اطری به خوبی محافظت 

می کند تا برای المپیک آماده شود. 

  ۶۵ کیلوگرم؛ معادلات پیچیده کادر فنی
به نظر می رسد در وزن ۶۵کیلوگرم مهم تر 
از همه در شرایط فعلی کسب سهمیه است. 
حتی برای اینکه چه کسی به مسابقات کسب 
سهمیه اعزام شود، شاید اختلاف نظرهایی 
وجود داشته باشد؛ چه برسد به نفر اعزامی 
به المپیک. درصورتی که در ۶۵کیلوگرم 
سهمیه ایران قطعی شود، غلامرضا محمدی 
و دستیارانش کار سختی برای انتخاب نفر 
نهایی خواهند داشت. بهنام احسان پور 
باوجود مدال برنزی که در وزن ۶۱کیلوگرم 
مسابقات جهانی۲۰۱۹ گرفت، در وزن 
۶۵کیلوگرم تورنمنت ایتالیا عملکرد خوبی 
نداشت و زود حذف شد. امیرمحمد یزدانی، 
پیمان بیابانی، امیرحسین مقصودی و میثم 

نصیری از دیگرمدعیان این وزن هستند. 

  ۷۴ کیلوگرم؛ یونس جوان یا مصطفی

باتجربه؟ 
یکی دیگر از اوزانی که ایران نتوانسته است 
در آن سهمیه کسب کند، ۷۴ کیلوگرم 
است. ایران در سال های اخیر در این وزن که 
مدعیان زیادی از آمریکا و روسیه در آن حاضر 
هستند، حرف زیادی برای گفتن نداشته، 
اما درخشش یونس امامی در مسابقات 
جهانی۲۰۱۹ در وزن ۷۰کیلوگرم همه را به 
المپیکی شدن او در وزن ۷۴کیلوگرم امیدوار 

کرد. یونس که در ایتالیا بعد از شکست 
جیمز گرین آمریکایی با اختلاف ۱۰امتیاز 
مجبور بود به خاطر فرار از قرعه نحس برابر 
حریف ترک خود شکست بخورد، در همان 
یک مبارزه آمادگی بالای خود را نشان داد. 
غیر از یونس جوان، مصطفی حسین خانی 
که بعد از پشت سر گذاشتن یک مصدومیت 
شدید به تشک بازگشته و در جام تختی هم 
به عنوان قهرمانی رسیده، امیدوار است در 

۷۴کیلوگرم المپیکی شود. 

  ۸۶ کیلوگرم؛ به امید بازگشت حسن

یزدانی به اوج 
حسن یزدانی که در مسابقات جهانی۲۰۱۹ 
علاوه بر کسب مدال طلا، توانست سهمیه 
المپیک توکیو را نیز به دست بیاورد، بعد از 
عمل جراحی زانو به تدریج خودش را برای 
بازگشت به روی تشک آماده می کند. اگر 
مشکل خاصی در روند بهبودی او به وجود 
نیاید و یزدانی بتواند بدون مشکل به تمرینات 
و مسابقات برگردد، بدون شک یزدانی گزینه 
اول و آخر کادر فنی برای اعزام به المپیک 

است. 

  ۹۷کیلوگرم؛ محمدیان گزینه نخست؟
 در وزن ۹۷کیلوگرم نیز کشتی آزاد ایران به 
سهمیه المپیک دست پیدا نکرده و با آمادگی 
بالایی که محمدحسین محمدیان در ایتالیا 
از خودش نشان داد، احتمالا گزینه نخست 
کادر فنی برای اعزام به مسابقات انتخابی 
است تا سهمیه ایران را در این وزن قطعی 
کند. البته نباید مجتبی گلیج را نیز نادیده 
گرفت که قهرمان مسابقات امیدهای جهان 
شده و در جام تختی هم تمامی رقبایش را از 
پیش رو برداشته است. ازسوی دیگر علیرضا 
کریمی که این روزها دوران نقاهت را پشت سر 
می گذارد، به واسطه مدال های جهانی خود 
در سال های اخیر یکی از گزینه های اصلی 
اعزام به المپیک است؛ به شرط اینکه اول 
سلامتی خود را به دست بیاورد و سپس به 

اوج آمادگی برسد. 

  ۱۲۵کیلوگرم؛ نبرد غول ها بین هادی و

زارع 
نتخاب های سخت  ا ز  ا بدون شک یکی 
غلامرضا محمدی، در سنگین وزن خواهد 
بود. پرویز هادی که به دلیل مصدومیت، 
مسابقات جهانی۲۰۱۹ را از دست داده بود، 
در جام تختی با آمادگی نسبی برگشت و 
توانست عنوان قهرمانی را با شکست رقبایش 
به دست بیاورد. ازسوی دیگر امیرحسین زارع 
به عنوان یک پدیده جوان خودش را مطرح 
کرده و به المپیک فکر می کند. زارع که بعد 
از قهرمانی در امیدهای جهان در تورنمنت 
ایتالیا نیز خوش درخشید، حالا یک رقیب 
کاملا جدی برای پرویز هادی است. باید دید 
در آینده کادر فنی چه برنامه ای برای انتخاب 
نفر نهایی خود در این وزن خواهد داشت؛ 
اگرچه گام اول در سنگین وزن هم کسب 

سهمیه المپیک است. 

تیمش با گل ریحان البرز می گوید سازمان 
لیگ باید پیش بینی وضعیت آب وهوایی را 
می کرد تا باشگاه ها متحمل هزینه اجباری 
نشوند. رضا عنایتی که به نوعی مالک این 
باشگاه نیز محسوب می شود، دراین باره 
گفت: متأسفانه ما به دلیل شرایط نامساعد 
جوی باید امروز (دیروز) هم در اردو بمانیم 
و این مسئله مشکلاتی را برای ما ایجاد 
کــرده اســت. او ادامــه داد: درحال حاضر 
حتی نرم افزارهای ابتدایی پیش بینی هوا 
نیز دردسترس است و از چند روز قبل 
مشخص بود امروز هوای استان های تهران 
و البرز برفی خواهد بود؛ بنابر این می شد این 
بازی را به فردا (امروز) موکول کرد تا به هر 
 باشگاه سرخپوشان و گل ریحان هزینه 
اضافی تحمیل نشود. سرمربی سرخپوشان 
پاکدشت در پایان گفت: درحال حاضر 
وضعیت اقتصادی جالب نیست و به نظر 
من سازمان لیگ می تواند با پیش بینی 
درست شرایط کاری کند که باشگاه ها با 
هزینه های اضافی در این شرایط روبه رو 

۰۲می گذارد. می گذارد. 

رئال بدون رونالدو تيم تر شد
زيدان راه زندگى بدون  سایت «اسپورت» عراق مدعی شد که 

برابر لچه و اینزاگی که به یازدهمین برد برابر لچه و اینزاگی که به یازدهمین برد 
متوالی رسید.متوالی رسید.

نیمه دوم موفق شد دروازه میزبان خود را گل باران کند. نیمه دوم موفق شد دروازه میزبان خود را گل باران کند. 

و  پرسپولیس  باشگاه  تصمیم  طبق 

پیشنهادی پنج میلیون یورویی به این بازیکن ارائه داده است. 

مدافع تیم فوتبال استقلال حداقل 
دوسه هفته از تمرینات این تیم دور 
خواهد بود. عارف غلامی از ناحیه 
مصدومیت  دچار  همسترنیگ 

عارف غلامی

برانکو تنهاگزینه خارجی 
تیم ملی بــود که به تیم 
عمان پیوست و حالا راه 
یران  فدراسیون فوتبال ا
برای انتخاب سرمربی تیم ملی باید تغییر 
کند. در روزهای حضور تاج در فدراسیون 
هم  دور  ئیسه  هیئت ر عضای  ا ل،  فوتبا
تشکیل جلسه دادند و به این نتیجه رسیدند 
که اگر قرار به حضور مربی خارجی باشد، 
برانکو بهتر است؛ چراکه فوتبال ایران را 
خوب می شناسد، درحالی که یک مربی 
خارجی جدید باید زمان زیادی را صرف 
شناخت از فوتبال ایران کند و ممکن است 
به این خاطر در یکی از ۴ بازی آینده ببازد 
و ایران برای صعود به جام جهانی با چالش 
جدی تری مواجه شود. با رفتن مهدی تاج، 
این سیاست کمی تعدیل شد و بحث انتخاب 

مربی ایرانی به طور جدی مطرح شد.
جدی ترین گزینه برای هدایت تیم ملی، 
علی دایــی اســت. با او صحبت های لازم 
ازسوی فدراسیون فوتبال صورت گرفته 
است. برای این انتخاب، موافقت مدیران 
بالادستی هم نیاز است. اگر علی دایی 
فصل گذشته علیه مدیر تیم سایپا صحبت 
نمی کرد، شاید اکنون انتخاب او به عنوان 
سرمربی تیم ملی قطعی شده بود. بااین حال 
خیلی ها انتظار دارند وقتی پای منافع ملی به 
میان می آید، اختلافات فردی کنار گذاشته 
شود. امیر قلعه نویی هم یکی از گزینه های 
جدی فدراسیون فوتبال برای هدایت تیم 
ملی است. با او از درون جلسه هیئت رئیسه 
صحبت شده اســت. دراین بین موضوع 
سپاهان می ماند. سپاهان با تفکرات امیر 
قلعه نویی بسته شده و اگر قرار به جدایی 
این مربی باشد، شرایط تیم برای قهرمانی در 
لیگ برتر سخت خواهد شد. می گویند امیر 
قلعه نویی بحث حضور هم زمان در تیم ملی 

و سپاهان را مطرح کرده است که طبیعتا 
اهالی فوتبال و رسانه ها حضور هم زمان در 
سپاهان و تیم ملی را قبول نخواهند کرد. 
جواد نکونام، دستیار کارلوس کی روش در 
تیم ملی، که رفته رفته درحال تبدیل شدن 
به یکی از مربیان باتجربه است، یکی دیگر از 
گزینه هاست. شانس جواد نکونام به مراتب 

کمتر از علی دایی و امیر قلعه نویی است.
انتخاب علی دایی به عنوان سرمربی تیم ملی 
برای فدراسیون فوتبال کم دردسر است، 
به این خاطر که او درحال حاضر هدایت 
تیمی را برعهده ندارد. هرچند صحبت هایی 
با علی دایی شده که در صورت انتخاب 
به عنوان سرمربی تیم ملی باید در چینش 
دستیارانش تجدیدنظر جدی داشته باشد 
که سرمربی سابق سایپا این را قبول کرده 
است. طبق وعده فدراسیون فوتبال باید در 

هفته جاری مربی تیم ملی انتخاب شود.
هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال در آخرین 
جلسه خود مصوب کرد مربی بعدی تیم 
ملی ایرانی باشد. اصلا به همین دلیل بود که 
محمود اسلامیان، عضو هیئت رئیسه، بعد از 
خروج از فدراسیون رسما اعلام کرد گزینه 
خارجی حذف شده است و مربی بعدی، 
ایرانی خواهد بود. این موضوع را دیگراعضای 
هیئت رئیسه نیز تأیید کردند. نزدیک به 
یک هفته بعد، ابراهیم شکوری، سرپرست 
دبیرکلی فدراسیون فوتبال، پرده از اتفاقی 
جدید برداشت و گفت: «نه، گزینه خارجی 

هم در فهرست ما هست».
اما پشت پرده این اتفاق، حکایت از نفوذ 
ساختمان بــالای سئول روی ساختمان 
پایین سئول داشت؛ یعنی وزارت ورزش 
روی فدراسیون فوتبال. بعد از آنکه اعضای 
عــلام کردند گزینه بعدی  هیئت رئیسه ا
ایرانی خواهد بود، وزیر ورزش پیام داد این 
وزارتخانه باب مذاکره با برانکو را باز می کند 

تا دوباره سرمربی خارجی برای نیمکت ایران 
بیاورد (البته آن زمان هنوز برانکو سر از عمان 
درنیاورده بود)، موضوعی که البته اعضای 
هیئت رئیسه با آن زیاد موافق نیستند. دلیل 
هم مشخص است، ترس آن ها این است که 
مبادا یک مربی خارجی بیاورند و به سرنوست 
همکاری با مربیانی چون استراماچونی، 
کالدرون و ویلموتس دچار شوند. این ۳ مربی 
به دلیل آنکه موفق نشدند دستمزد خود را سر 
موقع بگیرند، قراردادشان را یک طرفه فسخ 
کردند و حالا هر کدام در فیفا خواسته های 
متفاوتی از باشگاه ها و فدراسیون فوتبال 
دارند. نگرانی عضو هیئت رئیسه این است که 
مبادا برانکو هم بیاید و بعد از ۳ ماه بدون پول 
فسخ کند و برود و دوباره یک پرونده مالی 
علیه ایران شکل بگیرد و آن ها به دردسر 
بیفتند. همین حالا فدراسیون درگیر شکایت 
مارک ویلموتس بلژیکی است و امیدوار است 
از این ماجرا به سلامتی عبور کند. باوجود 
رت  نی های فدراسیون فوتبال، وزا نگرا
ورزش روی نام برانکو تأکید دارد. دراین سو، 
هیئت رئیسه به جمع بندی نهایی درباره 
نیمکت رسیده و گزینه همه اعضا، ایرانی 
است. فدراسیون فوتبال در جمع بندی 
نهایی خود به ۲ گزینه رسید که یکی علی 
دایی بود و دیگری امیر قلعه نویی. در ادامه اما 
تنها یک گزینه باقی ماند؛ علی دایی. او سابقه 
نشستن روی نیمکت تیم ملی ایران را دارد 
و البته نشد با او به جام جهانی۲۰۱۰ برسیم. 
دایی بعد از برکناری، بار ها و بار ها گفت: اگر 
می ماند می توانست در ۳ بازی پایانی که 
قطبی جای او را گرفت، موفق باشد و ایران 
را به جام جهانی ببرد. دایی وجهه بین المللی 
خوبی دارد و ازسویی ارتباط فوق العاده 
ند  نزدیکش با بازیکنان تیم ملی می توا
شرایط را برای او روی نیمکت مهیاتر کند. 
یران  همین حالا بیشتر بازیکنان نامی ا

ر  ازجمله مسعود شجاعی، سردا
آزمـــون، مهدی طارمی، 

کریم انصاری فرد، علیرضا 
بیرانوند و... شدیدا حامی 

حضور علی دایی در 
 . هستند ملی  تیم 
فدراسیون فوتبال 
هم با اشراف به این 
موضوع، او را گزینه 
ــود بــرای  نهایی خ

نیمکت کــرده است. 
تی  ا کر مذا ین بین  ا در
هــم بــا دایــی صــورت 
گرفته که او در آخرین 

کرات گفته است:  مذا
«برای حضور در تیم ملی 

مشکلی ندارم و اتفاقا بسیار 
باانگیزه هستم».

به نظر می رسد فدراسیون 
علی  روی  تقریبا  فوتبال 
دایی به جمع بندی نهایی 

رسیده اســت، اما این وسط 
وزارتخانه به واسطه اتفاقات سال 

گذشته تیم سایپا و مصاحبه های 
علی دایی، نظری روی این مربی 

نــدارد و مسعود سلطانی فر 
به عنوان نفر اول ورزش 

ــران چندان موافق  ی ا
حــضــور شــهــریــار بر 
روی نیمکت تیم ملی

نیست.

فدراسيون رأى داد، وزارت مخالفت كرد!
وضعيت دايى روى نيمكت تيم ملى هر روز پيچيده تر مى شود

ر  ازجمله مسعود شجاعی، سردا
آزمـــون، مهدی طارمی، 

کریم انصاری فرد، علیرضا 
بیرانوند و... شدیدا حامی 

حضور علی دایی در 
 . هستند ملی  تیم 
فدراسیون فوتبال 
هم با اشراف به این 
موضوع، او را گزینه 
ــود بــرای  نهایی خ

نیمکت کــرده است. 
تی  ا کر مذا ین بین  ا در
هــم بــا دایــی صــورت 
گرفته که او در آخرین 

کرات گفته است:  مذا
«برای حضور در تیم ملی 

مشکلی ندارم و اتفاقا بسیار 
باانگیزه هستم».

به نظر می رسد فدراسیون 
علی  روی  تقریبا  فوتبال 
دایی به جمع بندی نهایی 

رسیده اســت، اما این وسط 
وزارتخانه به واسطه اتفاقات سال 

گذشته تیم سایپا و مصاحبه های 
علی دایی، نظری روی این مربی 

نــدارد و مسعود سلطانی فر 
به عنوان نفر اول ورزش 

ــران چندان موافق  ی ا
حــضــور شــهــریــار بر 
روی نیمکت تیم ملی
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مسئول ضمیمه ورزش:  
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 تحریریه:   مژده رنگیان
احسان سرفرازی،مرتضی اخوان

نادر نوروزی، طاری بخش 

صفحه آرا:  امید عدالتیان
ویر استار:   ابوطالب عرب
عکس:  محسن بخشنده

نتایج و برنامه مســابقات فوتبال
زیر ١٧ ســال - دسته اول مشهد

هفته پایانی
زمین چمن تختی شماره ١ و ٢

 ۹۸   ۱۰   ۲۶ ٥شنبه 
مدرسه پرسپولیس ٠ - شهاب ١

نسل جوان ٣ - فدک ٣

 ۹۸   ۱۰   ۲۷ جمعه 
مقداد ٢ - یاران میثاقیان ٤

هامون ٢ - ملی پوشان ١

شهرداری ٠ - گاز هاشمی نژاد ٧

 ۹۸   ۱۰   ۲۸ شنبه 
آرامش توس ٠ - علم و اخلاق ٠

 ۹۸   ۱۰   ۲۹ ١شنبه 
گسترش فولاد ٤ - جام عسل ١

گل ها: سینا نیرومند، نیما عباد، سینا 
دادوند و محمدحسین غفاریان

/ امیررضا مالدار

 ۹۸   ۱۰   ۳۰ ٢شنبه 
بهترین - عالی مقام / ١٢:٠٠

استعداد برتر - شهرفوتبال / ١٤:٠٠

نتایج مسابقات فوتبال
لیگ دسته سوم کشور

هفته پنجم

 ۹۸   ۱۰   ۲۶ ٥شنبه 
مهاجر نوین ٠ - ویستا توربین ٠

پاراگ تهران ٣ - نگین سناباد ٠

برنامه لیگ برتر بسکتبال

هفته بیستم
سالن شهید بهشتی

 ۹۸  ۱۰  ۳۰ ٢شنبه  
پارسا مشهد - رعد پدافند / ١٧:٠٠

نتیجه و برنامه لیگ برتر فوتســال

مرحله پلی آف (بازی اول)

 ۹۸  ۱۰  ۲۶ ٥شنبه  
سن ایچ ساوه ٤ - فرش آرا ٢

مرحله پلی آف (بازی دوم)
سالن شهید بهشتی

 ۹۸  ۱۰  ۳۰ ٢شنبه  
فرش آرا  -  سن ایچ ساوه / ١٧:٠٠  

بازگشت با شكست
پیام در شروع دوباره لیگ برتر والیبال نتیجه را به شهرداری گنبد واگذار کرد

۱۷ سال بعد 
از اعظم

امروز هفدهمین سالگرد درگذشت 
مرحوم محمد اعظم، ستاره 
همیشه مشکی پوش فوتبال 
خراسان است. بازیکنی که در دهه 
۶۰ در پیراهن ابومسلم و منتخب 
خراسان می درخشید و در دهه 
۷۰ هم ردای مربیگری به تن کرد و 
برای مشکی های دوست داشتنی 
مشهد، جان گذاشت. محمد اعظم 
سال ها پیش در اواخر دهه ۶۰ 
مصاحبه ای را با مجله دنیای ورزش 
انجام داد و آن موقع گفت: «آن چه 
از یک ورزشکار می ماند اخلاق و 
رفتار خوب و انسانی است.» آن چه 
امروز  از اعظم به جا مانده است...

ميزبانى پارسا از پدافند
دورخيز نماينده بسكتبال مشهد براى بازگشت به نوار پيروزى

نماینده بسکتبال خراسان امروز 
در مشهد از رعد پدافند شهر کرد 
میزبانی می کند. آویژه صنعت 
پارسا که هفته گذشته در یک 
دیدار نزدیک با نتیجه ۸۳ بر ۸۱ 
مغلوب تیم قدرتمند پالایش 
نفت آبادان شد،  برای بازگشت 
دوباره به نوار پیروزی های خود، فردا در 
مشهد در چهارچوب هفته بیستم لیگ 
فند قرار  لیبال مقابل رعد پدا برتر وا
می گیرد. این دیدار که  ساعت ۱۶ آغاز 
می شود بدون بلیت فروشی خواهد بود 
و بــرای حمایت از  تیم شهر، تماشای 
این دیدار برای هــواداران رایگان است. 
مشهدی ها هم اکنون با ۳۱ امتیاز از ۱۹ 
بازی خود در جایگاه ششم قرار دارند و 
تقریبا می توان گفت که حضور خود را با 
توجه به اختلاف با تیم های پایین تر در 
پلی آف قطعی کرده اند اما در ادامه بازی ها 
کسب پیروزی های متوالی مانند ابتدای 
نیم فصل دوم می تواند بر جایگاه این تیم 
و شیوه قرار گیری در جدول و بازی با 
حریف مستقیم در پلی آف تأثیر گذار 
باشد. در طــرف مقابل، رعــد پدافند 

شهرکرد با ۲۴ امتیاز در جایگاه یازدهم 
قــرار گرفته است و در این هفته ها به 
همراه سایر تیم های پایین جدول برای 
فرار از سقوط  یا قرار گرفتن در جمع ۸ تیم 
صعود کننده به پلی آف تلاش می کند. 
مشهدی ها بلافاصله پس از این بازی باید 
به اصفهان سفر کنند تا روز پنجشنبه با 
یکی از تیم های پرافتخار بسکتبال ایران، 
ذوب آهن، که این روز ها حال و روز خوشی 
ندارد رقابت کنند. مشهدی ها در ۶ هفته 
باقی مانده تا پایان لیگ، بازی های مهمی 
 با تیم های قعر نشین و بالای جدول برگزار 
خواهند کرد و هنوز مسیر سختی  پیش 
رو دارند اما شاگردان سرجان ایوانوویچ 
تا  اینجای کار با درخشش  شان، خود را در 
کورس ۶ تیم بالای جدول حفظ کردند و در 
مقایسه با هزینه های سایر مدعیان، موفق 
به کسب نتیجه ای ارزشمند شده اند. 
از نکات جالب توجه این بازی می توان 
به حضور ۲ بازیکن خراسانی در ترکیب 
تیم رعدپدافند شهرکرد اشاره کرد. صالح 
مرادیان و باقر شرفی ۲ بازیکن خراسانی 
رعد هستند که شرفی از بازیکنان سابقه 

باشگاه فرش مشهد است. 

حق خيلى از داوران مشهد 
خورده شده است

گپى با خسرو امامى، پيش كسوت داورى فوتبال مشهد 

به همراه حسین تهرانی و حسن 
وری  تیم دا اعضای  د،  کبرنژا ا
رؤیایی مشهد بودند، تیمی که 
بــرای قضاوت بازی های مهمی 
در سطح کشور از این شهر به آن 
شهر می رفتند، بدون امکانات 
امروز و با سختی فــراوان. خسرو 
امامی، پیش کسوت این هفته «سه شنبه ها 
با پیش کسوتان فوتبال»، خود، روزگاری 
یک فوتبالیست بوده و در دوران قضاوتش 

بیشتر پرچم زده است. 

  به وقت تولد
۲۱ آذر ۱۳۲۷ به دنیا آمدم. پدرم نظامی 
بود و به شهرهای مختلفی سفر می کردیم. 
خانه مان در خیابان عدل خمینی امروز بود 
و برادرانم یکی بسکتبالیست بود و دیگری 

دبیر تربیت بدنی. 

  شغل در کنار داوری
سال ۸۰ بازنشسته شرکت برق شده ام. 

  دوران قضاوت
سابقه حضور در تیم هایی مثل پاس مشهد 
و دارایی را دارم. بعد از اینکه مینیسک 
پایم پاره شد فوتبال را در سال ۵۳ کنار 
گذاشتم. سال ۵۶ در کلاس داوری شرکت 
کردم و تا سال ۸۰ قضاوت های مهمی در 
رده های استانی و ملی داشتم. در نهایت، 
سنم بالا رفت و بی انگیزه شدم. شاید باید 
زودتر داوری را کنار می گذاشتم. اما سال 
۸۰ آخرین سال قضاوتم در فوتبال بود. 
آن موقع داوری مثل امروز تخصصی نبود 
و معمولا کسی که داور وسط بود و سوت 
می زد، کمک داور هم بود و در برخی از 
بازی ها پرچم دست می گرفت. من بیشتر 
کمک داور بودم و بیشتر با تیم داوری 
تهرانی و اکبرنژاد در مسابقات حاضر 

می شدم. 

  مهم ترین داوری
دیدار دوستانه تیم ملی ایران و کره شمالی 
ر شد هیچ وقت  را که در مشهد برگزا
فراموش نمی کنم. البته بازی های مهمی 
مثل دیــدار استقلال- تراکتورسازی و 
پرسپولیس و شاهین بوشهر را قضاوت 

کردم. 

  اشتباه مهم در داوری
دیدار منتخب کرمان و یزد در مسابقات 
دسته یک کشور بود که یک آفساید الکی 
به ضرر تیم کرمان گرفتم و همان جا متوجه 
شدم. بعد از بازی هم اعتراف کردم اشتباه 

کرده ام و این اشتباه همیشه در ذهنم باقی 
مانده است. 

  بهترین داور استان
حسین تهرانی. این را من نمی گویم. از هر 
پیش کسوتی بپرسید، حسین تهرانی را 

بهترین داور تاریخ فوتبال مشهد می داند. 

  تفاوت داوری دیروز و امروز
امروز داوری ها خیلی آسان شده است. قوانین 
و مقررات همان است و فقط بند و تبصره به 
آن اضافه شده است اما در عوض ویدئوی 
بازی هنوز سوت پایان به صدا درنیامده در 
اختیار داور است تا اشکالات خودش را ببیند. 
ویدئوچک هم که دیگر خیلی کار داور را در 
تصمیم گیری راحت کرده است. امروزه اگر 
بدنت آماده باشد، به راحتی می توانی قضاوت 

خوبی داشته باشی. 

  حال و روز داوری استان
خوب نیست. حق خیلی ها در داوری فوتبال 
مشهد خورده شده است. در داوری این 
فوتبال فقط باند و باندبازی است. مسئولان 
داوری ما هم قوی نیستند تا حق  داورانمان 
را از فدراسیون فوتبال بگیرند. الان همه 
ز  پیش کسوتان داوری فوتبال بیرون ا

گودند و کسی از آن ها یادی نمی کند. 

  بهره مندی از تجربیات داوری
به هیچ وجه آقایان کاری با من ندارند. 
البته تا سال گذشته ناظر فدراسیون بودم 
اما الان یک سالی می شود کسی سراغ مرا 
نمی گیرد. فقط برخی داوران جوان هستند 
که خودشان اشتیاق نشان می دهند. من 
هم سعی می کنم اگر ایرادی در کارشان 
می بینم به آن ها بگویم. یکی از این داوران 
مرتضی منصوریان است که الان در لیگ 
برتر هم قضاوت می کند. جوان بااستعدادی 
است که چند باری اشتباهاتش را به او 
گوشزد کرده ام. او هم گوش داده است و 

خب، نتیجه اش را هم الان می بیند. 

  عایدی از داوری فوتبال
عایدی معنوی ما از این فوتبال خیلی زیاد 
بود. همین که دوستان و رفقای خوبی در 
فوتبال پیدا کردیم، کم عایدی ای نیست. 
اما اگر منظورتان عایدی مادی است، نه، 

چیزی برایمان نداشت. 

  درد دل
درد دل زیاد است اما گوش شنوا نیست. 
هزار هم بگوییم، هیچ فایده ندارد. اصلا 

برای پیش کسوتان ارزش قائل نیستند. 

  توپ و تور  

ــرش آرای  تیم فوتسال ف
مشهد در چهارچوب بازی 
دوم مرحله یک چهارم 
نهایی لیگ برتر فوتسال، 
امروز باید در مشهد به مصاف سن ایچ ساوه 
برود و سرمربی این تیم معتقد است فرصتی 
برای اشتباه ندارند. فرشی ها که دیدار اول برابر 
تیم ساوجی را ۴ بر ۲ باختند، در صورت 
شکست در این بازی، از گردونه رقابت ها کنار 
می روند و بی تردید چشم به حمایت هواداران 
برای پیروزی دارند. مجید مرتضایی، سرمربی 

مشهدی ها، در این باره گفت: امروز میزبان 
هستیم و چون در خانه بازی می کنیم و از 
حمایت هواداران برخورداریم، شرایط خیلی 
فرق می کند. در بازی اول، ساوجی ها با حمایت 
هوادارانشان فشار زیادی در نیمه دوم روی ما 
آوردند و نتیجه را گرفتند، اما اینجا قضیه فرق 
می کند. وی افزود: اگر بازی عادی خودمان را با 
جدیت و شهامت انجام بدهیم، می توانیم 
پیروز این بازی باشیم. سرمربی فرش آرا با 
اشاره به مصدومان تیمش خاطرنشان کرد: 
«رحمان سارانی را تا ۲ هفته دیگر نداریم. یکی 

دو بازیکنمان هم آنفلوانزا گرفته اند و امیدواریم 
به این بازی برسند. بازیکنانی مثل قدرت 
بهادری هم از مصدومیتی جزئی رنج می برند، 
ولی ما روی آن ها حساب کرده ایم. مرتضایی 
تصریح کرد: بدون هیچ بهانه ای باید ببریم. 
فرش آرا امروز ساعت ۱۷:۳۰ در سالن شهید 
بهشتی در دومین دیدار پلی آف لیگ برتر 
فوتسال به مصاف سن ایچ ساوه خواهد رفت. 
در صورت پیروزی فرش آرا در این بازی، کار به 
بازی سوم می کشد که روز چهارشنبه، ۲ 

بهمن، برگزار خواهد شد.

بدون
هیچ بهانه ای 
باید ببریم

قاب خاطره

لیگ برتر والیبال با انجام ۶ دیدار 

ت
خو

م ا
هنا

ب

معوقه از هفته ششم، بعد از ۵۰ 
روز دوباره استارت خورد. تیم 
والیبال پیام مشهد نیز در همین 
چهارچوب روز گذشته در گنبد 
به مصاف شهرداری این شهر 
رفت که دست آخر با نتیجه ۳ بر ۰ 
بازی را به میزبان خود واگذار کرد. استارت 
دوباره لیگ برای نماینده مشهد درست 
شبیه شروع آن، با حرف و حدیث ها و 
اتفاقات عجیب و غریبی همراه بود. 
شاگردان خــداوردی، روز گذشته در ۳ 
ست متوالی و به ترتیب با نتایج ۲۵ بر ۱۶، 
۲۵ بر ۲۳ و ۲۵ بر ۱۷ شکست خوردند تا 
بعد از تعطیلی طولانی که به خاطر 
مسابقات ملی در مسیر راهیابی به 
المپیک ۲۰۲۰ رقم خورده بود، باری 
دیگر وارد کوران هیجان توپ و تور شوند. 
پیام در شرایطی به این شکست تن داد که 

شرایط خوبی نداشت.

 یک ماه حاشیه و مصاحبه
بعد از تعطیلی لیگ برتر والیبال، تیم ها 
 چند هفته ای تمریناتشان را تعطیل 
کردند تا استراحتی به بازیکنان و کادر 
فنی خود بدهند. با این همه، بعد از 
بازگشت تیم ها به جریان تمرینات و 
آماده سازی خود برای شروع مقتدرانه 
در دور جدید لیگ برتر والیبال، پیامی ها 
با اعتراض و اعتصاب بازیکنان و کادر 
فنی خود مواجه شدند.  پرداخت نشدن 
مطالبات چند بازیکن سرشناس پیامی 
موجب بروز اختلافاتی در درون تیم شد، 
مشکلاتی که اگرچه مالک تیم آن  را متأثر 
از دخالت های بیرونی و سنگ اندازی های 
جریان هایی خارج از تیم می دانست، 
در نهایت موجب شد  اکبر خداوردی، 
سرمربی سبزجامگان، هم صدایش 
در بیاید و با یکی دو مصاحبه آتشین طومار 
صبر را در هم بپیچد. یک ماه پرحاشیه که 
نه تنها باری دیگر آژیر خطر را برای ادامه 
حیات باشگاه مشهدی در هوای لیگ برتر 
به خطر انداخت  بلکه در فصل آماده سازی 
تیم ها برای حضور قدرتمند دوباره در 
مسابقات لیگ برتر، پیام را به خوابی 

زمستانی برد.

 بازگشت با ٥٠٠ میلیون
درست در دقیقه ۹۰ مهلت فدراسیون 
به باشگاه ها برای پرداخت دست کم 
۴۵ درصــد مطالبات بازیکنان، علی 
شیخ الاسلامی، مالک این تیم، توانست 
۵۰۰ میلیون تومان به عنوان کمک 
مدیریت شهری از شهرداری مشهد 
بگیرد. اما این اتفاق در شرایطی افتاد که 
سرمربی تیم بست نشین تهران شده بود و 
۵ بازیکن نامدار تیم هم هرکدام در تمرین 
تیم های دیگر حاضر شده بودند و مطمئن 
از نرسیدن پول، قراردادشان را طبق بند 

مشهور، فسخ شده می پنداشتند.

 خداوردی برگشت؛ بازیکنان رفتند
با پرداخت مطالبات اکبر خداوردی، او به 
مشهد برگشت و بعد از جلسه با مالک تیم، 
قبول کرد با در نظر گرفتن مشکلات مالی 
تیم، تا پایان فصل کنار پیامی ها بماند. اما 
پیام دیگر بازیکنان طغیانگر را نخواست و 
بهبودی، شبان، کمالی پور، صنوبر و فرید 

از تیم کنار گذاشته شدند. 

 بدهی یواشکی و مهلت داورزنی
درست ۴۸ ساعت به بازی معوق  پیام و 
گنبد بود که خبر  پرداخت نشدن کامل 

بدهی پیام به فدراسیون، اردوی این 
تیم را باری دیگر به هم ریخت، مشکلی 
که البته خیلی زود با رایزنی مدیرعامل 
تیم با داورزنی، رئیس فدراسیون، حل و 
فصل شد. طبق ادعای او، فدراسیون تا ۱۵ 

بهمن به پیام مهلت داده است.

 !بومی گرایی اجباری یا خودخواسته؟
بعد از جدایی ۵ بازیکن و با توجه به 
مشکلات مالی و نبود منابع مالی مطمئن 
برای ادامه فصل، علی شیخ الاسلامی 
با اتخاذ راهبردی جدید اظهار کرد: 
«ادامه فصل را با بازیکنان بومی به میدان 
می رویم.» تصمیمی که البته چندان 
خودخواسته به نظر نمی رسید و با توجه 
به کوتاه ماندن دست پیام از ستارگان 
لیگ برتری، به نظر می رسد چاره ای 
جز استفاده از جوانان باقی نمی ماند، 
بومی هایی که بیشتر از تیم جوانان پیام 
بودند و حالا باید در کارزار سخت لیگ 
برتر عرض اندام کنند. اتفاق خوب پیش 
از بازی با گنبد سومی جوانان مشهدی 
در لیگ برتر والیبال جوانان بود که سبب 
شد اکبر خداوردی به ۴ بازیکن این تیم 
اعتماد کند و آن ها را با خود به گنبد ببرد، 
تدبیری که البته در کوتاه مدت جواب نداد 
و جوانان پیام  اسیر تجربه لیگ برتری 

گنبد شدند و قافیه را به حریف باختند.

 هزار و یک دلیل توقف در گنبد
با همه این اوصاف شکست مشهدی ها در 
آوردگاه گنبد دلایل مختلف دیگری هم 
داشت. دلایل غیررسمی که البته به نظر 
بی تاثیر در این شکست هم نبوده است. از 
ماجرای حاشیه سازی بازیکن غیربومی 
شهرداری گنبد زیر تور برای پیامی ها 
گرفته تا غیبت مربی بومی تاثیرگذار پیام 
در این دیدار. بر اساس شنیده ها پیام برای 
این بازی با مشکلات زیادی دست و پنجه 
نرم می کرد. اولین این حواشی شکستن 
پای محمدرضایی، دستیار اول خداوردی 
بود که با تیم به گنبد نرفت و غیبت او به 
نوعی پشت خــداوردی را خالی کرد. از 
سویی خداوردی بعد از اتفاقات تعطیلی 
تمرینات پیام دیگر آن خداوردی سابق 
نبود. ۴ بازیکن پیام که در این مدت همراه 
تیم جوانان در لیگ برتر در کاشان بودند، 
خستگی شان را به گنبد بردند و در به کار 
خداوردی نیامدند. از طرفی استرس فشار 
فدراسیون یک روز قبل از بازی هم بلای 
جان پیامی ها شد.  پیام حالا از ۹ بازی 
خود در لیگ برتر تنها ۳ برد و ۶ شکست 
در کارنامه دارد و فعلا در مکان هشتم 
جدول قرار دارد. باید دید در ادامه مسیر 
چه تغییری در جایگاه جدولی این تیم 
رخ می دهد و آیا سبزجامگان می توانند 

پوست اندازی موفقی داشته باشند.

گوشم  در  هنوز  یش  صدا
روحــیــه شوخ  می پیچد. 
و ســرگــرم کــنــنــده اش در 
ز  ا ا  ر بچه ها  فرت ها   مسا
ــی آورد. روحیه  کسالت در م
تیم بود. هوای جوان ترها را 
داشت. انگار نه انگار کوهی 
از مشکلات و گرفتاری های گوناگون 
یقه اش را گرفته بود و فشارش می داد! 
چهره خندان و سبزه اش با چشمان 
تیزبینش مانند بازی فوق العاده اش 
تیم را احاطه می کرد. ویژگی های 
اخلاقی او طوری بود که تماشاگران 
با او بسیار صمیمی بودند. محور 
بومسلم و منتخب خراسان بود،  ا
بازیکنی کامل که در خط میانی 
بر  برنامه های هجومی تیم  تمام 
اساس ویژگی ها و نبوغ او طراحی 
می شد. با توانمندی در حفظ توپ، 

ارسال پاس های دقیق به شکل های 
متنوع و با دقت مثال زدنی باعث 
شده بود که او بازیکنی بازی ساز در 
سطح کشور باشد. شوت های پشت 
محوطه جریمه اش حرف نداشت. 
بازی با پای چپ و راست برایش فرقی 
نداشت. او شاه مهره منتخب خراسان 
و ابومسلم بود، اما حیف که در آن 
روزگار بازیکنی مثل او از فوتبال فقط 
گاهی وقت ها بخاری یا یخچال ارج 

گیرش می آمد.
در عجبم از گذر عمر! انگار همین 
چند روز پیش بود ساک به دوش با آن 
چهره خندان و موهای پرپشت و 
پوست سبزه و نمکینش، با قدم های 
ز در دور فلکه  ر ا محکم و استوا

سعدآباد برای تمرین وارد ورزشگاه 
می شد و با صغیر و کبیر در مسیر 
رسیدن به رختکن با رویی گشاده 
حال و احوال می کرد. بدون شک، در 
آن روزها مردمی ترین و خاکی ترین و 
مقبول ترین فوتبالیست خراسان و 

ابومسلم بود.
عجب از روزگار که پس از پایان 
دوران بازیگری اش و دیدن دوره های 
مربیگری باید در خانه منتظر می ماند 
ــرود و اگــر هم  تا کسی سراغش ب
مشغول کار می شد، همه اش نگران 
این بود که زیر آبش را نزنند و این 
پــاداش یک دهه بازیکن طراز اول 

خراسان، یعنی محمد اعظم، بود.
فوتبال عین زندگی است. مواظب 

اعظم های دیگر باشید تا شادی های 
فوتبال غم هایش را گلباران کند. ای 
کاش مدیران ارشد ورزش و فوتبال به 
جای محمد اعظم که رفته است و 
دیــگــر بــرنــمــی گــردد، خــبــری از 
خانواده اش بگیرند. او در دهه ۶۰ 
محبوب ترین بازیکن فوتبال خراسان 
بود اما چه فایده حالا که نیست. 

یادگارانش را دریابید.
امروز هفدهمین سالگرد رفتنش 
است، رفتنش نه از فوتبال که از دنیا. 
فوتبال بلای جانش شد، نه قاتق 
نانش! در تیمی که همه برایش هورا 
می کشیدند از بی اعتمادی و استرس و 
ترس از بیکار شدن و نگرانی برای زن و 
بچه، بلایی به سرش آمد که پسر 
وج  شیرین فوتبال خراسان در ا
پختگی مربیگری با نبودِ حمایت 

اصولی رفت و رفت و رفت!
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